
Dr. Matolcsy György Miniszter Úr részére!

Tisztelt Miniszter ÚR! 
   Csaknem egy év telt  el  azóta,  hogy kértem fogadjon turizmus,  vendéglátás ágazat  

ügyeivel kapcsolatban, mivel egyszer már beöltöttem parlamenti főtanácsadói tisztséget 

az előző kormányuk idején. Ennek tapasztalatait, tanulságait és az új teendőket kívántam 

volna  Önnel  egyeztetni!  Nem  sikerült!  Viszont  a  stratégiai  államtitkár  úrral  és  a  már 

leváltott helyettes államtitkárral sikerült beszélnem. Átadtam a MATUR BP tagozatának 12 

pontját  a  legsürgősebb  teendőkről!  Felsoroltam  a  turizmus  és  vendéglátás  szakma 

elvárásait és a megoldandó feladatokat felajánlva szakértőink segítségét. Nem tartottak rá 

igényt, holott az egyetlen szervezet, amely az elmúlt években mintegy kilenc állásfoglalást 

tett  közzé ágazatunkkal kapcsolatban, melyet senki sem tudott cáfolni mivel gyakorló a 

gazdaságban dolgozó, működését saját bőrükön érző szakemberek készítették!

   Mára 300 ezer turizmusban dolgozó ember megélhetése válik egyre bizonytalanabbá a  

húsz  éve  hibás,  ill.  hiányzó  döntések  következményeként!  A  támogatásokat  és  

adókedvezményeket továbbra is a külföldi befektető kapja, ami a gyarmati bért, a belső  

piac, vásárlóerő és hazai vállalkozó további leépülését eredményezi és bizonyítottan az  

elnyomorodás útja. Holott a gazdaság valódi teherviselői a „támogatott” hazai vállalkozók!  

Bebizonyosodott, hogy csak bérmunkából élő gazdaság és társadalom működésképtelen,  

amit alátámaszt az eltelt idő gazdasági „eredménye” és az emberek nyomora is!  Nem  

uralkodó, hanem szolgáltató politikát igénylünk!

Mi történt az óta?

Nézzük először a legfontosabbat a szakértelem kérdését:
Az országgyűlés OSTB. elnöke már a választások előtt is az alábbi álláspontot képviselte:

„Országgyűlés  Sport  és  Turisztikai  Bizottsága  beszámoltatta  az  MT  Zrt.  vezetőit,  s  a  

képviselők pártállásra való tekintet nélkül elismerésüket fejezték ki a marketing szervezet  

tevékenységével  kapcsolatban  /2009!/.  Aki  egyébként  az  elmúlt  8  évben  egyetlen  a  

szakma problémáival kapcsolatos kérdéseket feltevő levelünkre sem válaszolt és egyetlen  

szakmai rendezvényünkre sem jött el! 

- A parlament turisztikai bizottságában az elnököket is beleértve egyetlen szakirányú 

végzettségű  ember  található.  A  tanácsadó  szakértőket  nem  ismerjük,  hiszen  eddig 

semmihez nem adták nevüket! 
-  Az MT Zrt. új vezérigazgatója tavaly a tíz éve várt parlamenti turizmus konferencián –

melynek felszólalóit  nem a szakmai szervezetek, hanem a mára leváltott  h. államtitkár 
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jelölte ki- megdöbbenésünkre az elmondottakhoz hasonlóan kijelentette, hogy az eddigi jól  

bevált  utat  folytatják  !  Ennek  az  útnak  az  eredménye  a  ma  40%-os  szállodai  

szobafoglaltság,  a  másfélmillió  vendégéjszaka  veszteség,  a  jövedelmezőség  eltűnése, 

arculat és márka hiánya stb.! - Ez év tavaszára menetrendszerűen elkészült a soha nem 

elemzett nemzeti marketingstratégia! A MATUR budapesti tagozatának véleményére-mivel 

nemzeti  konzultáció  van-  ahova rendszeresen nem kapunk meghívót-  pl.  ilyen  választ 

kaptunk:

-  "A tradíciók ápolása, valamint  a nemzeti  identitástudat formálása azonban nem 
tartozik a Magyar Turizmus Zrt. közvetlen feladatai, céljai közé" írják hibásan, hiszen 

pont  ennek  a  szervezetnek  elsőszámú  feladata  mindezek  piacosítása!  Míg  olvassuk 

Blunkett angol belügyminiszter, John Howard Ausztrália miniszterelnökének és legutoljára 

Angela Merkel-nek nyilatkozatát, aki az EU-ban is eltemette a multikulturális társadalmat!

Addig  a  mi  MT  Zrt-nk  multikulturális  bemutatkozást  végez  Bécsben  nem  ismervén  a 

fentieket?   Ahelyett  hogy  végre  magyar  arculatot  és  márkát  építene,  hiszen  mást  se 

hallunk vendégeinktől, mint azt, hogy nincsenek jelei, hogy Magyarországon vannak!

-  Budapest turizmusát egy matematikus tanár alpolgármester felügyeli és egy nem 
szakirányú végzettségű tanárember vezeti, irányítja stb. stb.

Épp  ezért  a  valódi  és  kényes  kérdéseket  feltevő  15,  20  éve  a  szakmában  működő 

közismert  szervezeteket  nem  ismerik,  „elfelejtik”  meghívni  a  nemzeti  konzultációra. 

Szervezeteink gyűlésein megjelenő felelőseink kérdéseinkre érdemi választ nem adnak 

amiről sajtónk, szakmai sajtónk „elfelejt” tudósítani,mert támogatásból él!! 

- Vendéglátás döntéshozó irányítóját az elmúlt egy év, ill.  húsz év alatt sem sikerült 

megtalálni, holott négyszer több forgalmat bonyolít, mint a szállodaipar, a túldimenzionált  

egészségturizmusnak pedig 23 szoros forgalmat kellene elérnie, hogy elérje a vendéglátás 

bevételeit.  Ráadásul  az egészségturizmus nem a hazai  „támogatott”  vállalkozó terepe. 

Része a turizmusnak, amely csak a többi rész tökéletes működése esetén forgalomképes! 

A hazai kisvállalkozó 20 év alatt sem kapott összesen egymilliárd támogatást, mint a most 

feltűnt  turizmus  fogorvosok!  Ezen  döntésekhez  egy  turisztikai  szakember  sem adta  a 

nevét, legalábbis nyilvánosan. Vajon kinek a lobbiérdeke mindez? Emiatt oda jutottunk, 

hogy a vendéglátásban korábban letett javaslataink sajnos még mindig időszerűek. 

1. Vállalkozóink versenyfeltételei még mindig nem azonosak a multik feltételeivel. 

2. A  Gazdaáruház  létesítésére  tett  javaslatunkat  az  előző  kormányok  és  az  Orbán 

kormány sem támogatta. Így vendéglőseink húsz éve nem tudnak nagykereskedelmi áron 

vásárolni! Ezáltal árrésük jelentős része is a multikhoz kerül, emiatt nincs többek között  

megfelelő  jövedelmezőség.  Így  a  szakképzett  pincér,  szakács,  kereskedelmi  dolgozó 
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nyugatra  vándorol.  A legnagyobb bűn azonban,  hogy így a kereskedelmi profit  sem a 

hazai  gazdákhoz  kerül,  ami  fokozatos  tönkremenetelüket  okozta!  A  hazai  vendéglátás 

arculatához  elengedhetetlen  a  hazai  termék  megléte.  Magyar  élelmiszerrel  a  káros  

gazdasági  döntések  miatt  lassan  csak  kiállításokon  találkozunk!  Jelenleg  szakmánk 

irányítását döntően a teljes vagy minimális szakmai és gyakorlati tapasztalatok hiányával  

rendelkező az iskolából épp kikerült vezetők intézik. 

3. „Magántulajdonba kerültek a közművek, ennek ellenére közműfejlesztési hozzájárulást  

kell fizetnünk mind a mai napig.” mondtam a második miniszterelnöki konferencián 1998-

ban. Ma mit kérdez a szociális konzultáció? „Vannak, akik azt javasolják, hogy az állam 

szorítsa korlátok közé a közműszolgáltatók magánérdekeit: ne engedje, hogy extraprofitot 

szedjenek be és emiatt megfizethetetlenekké váljanak a rezsiköltségek.” Mibe is került ez 

a késői felismerés!!!!!!

4. A  többi  figyelmen  kívül  hagyott  javaslatunk   –PL:  turizmus  bank,  hosszúlejáratú 

alacsonykamatozású hitel,  hiányzó törvények,  szociális párbeszéd hiánya ami miatt  az 

állam  a  legalapvetőbb  polgárjogokat  sem  biztosítja,  a  HACCP  hibás  bevezetése,  áfa 

kérdés,  gyermekétkeztetés,  vásárlóerő  kérdései  –  káros  következményeit  most  tovább 

nem is elemzem a hozzánemértő felelősökről nem is beszélve!

Most pedig többedszer megjelent a Turizmusfejlesztési Stratégia. Végrehajtása-nem 

véletlen- még sosem sikerült. Ezt így csak egy kívánságlistának tarthatjuk!

Mikor működne, milyennek kell lenni egy stratégiának?
- Minimum tizenöt évre készül! Ehelyett nálunk eddig tizenötször készült! A Stratégiaírás  

mellett végre el kellene kezdeni a munkát! Alapfeltétel, hogy ennek végrehajtására ki kell  

nevezni  egy  minimum  15-20  éves  dokumentált  szakmai  gyakorlattal  bíró  vezetőt,  aki  

megmérettetett már a reálgazdaságban is. Aki végrehajtási utasítást készít, meghatározza  

a  határidőket,  kinevezi  a  felelősöket.  Időszakokra  bontja  és  összehangolja  a  központi  

elképzeléseket  az  alulról  építkező  TDM-ek  által  elkészült  tervekkel  .  Ennek  

nélkülözhetetlen előnye egyben az is, hogy felnevelődik a  mellette dolgozó fiatalokból egy  

valódi  szakértői,  vezetői  garnitúra!  A  munka  négy  évenkénti  kormány  és  pártfüggő  

megváltoztatását, megszakítását TURIZMUSTÖRVÉNNYEL kell megakadályozni, a hazai  

vállalkozó beleszólási  jogát a HIVATÁSOS ÉRDEKEGYEZTETÉS TÖRVÉNYÉVEL kell  

biztosítani,  amely  a  szakmai  és  érdekképviseleti  szervezetek  kormányokon  átívelő  

megállapodásait garantálja és biztosítja! Húsz éve ennek hiányában a szociális párbeszéd  

az OECD országoktól eltérően nálunk nem működik, ahogy turizmustörvény sincs!    
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Az  ágazati  bizottságban valódi  érdek  egyeztetés  a  turisztikai  vállalkozások  teljes  

vertikumát  átfogja,  míg  a  magyar  csak a  nagyvállalkozókét,  ahol  nem a tulajdonos  a  

képviselő,  hanem  az  alkalmazott  vezérigazgató.  Az  alkalmazott  nem  a  vállalkozása  

érdekeit, hanem a külföldi tulajdonos érdekei fogja képviselni. A szakszervezet súlya túl  

nagy és egyoldalú, hiszen nekik csak a nagy vállalkozásokban, ezen belül is csupán a  

szállodákban  van  képviseletük.  PL:  az  eredeti  megállapodásban  az   MVI  az  500  fős  

létszám  alatti  vendéglátó  vállalkozókat  képviselete  a  nemzetközi  gyakorlat  szerint  –

Mindez       konkrét megegyezésen alapult, melyet később a szocialista kormány eltörölt  . A 
társelnöki pozíció sem a szakma valós létszámát tükrözi, ott mindig a szállodaipar  
embere és a szállodák szakszervezete ül, holott nem ők az ágazat létszámszerinti és  
forgalomszerinti meghatározó foglalkoztatói, illetve képviselői.

    „A KAMARÁK-ról szólva a kötelező tagság megszüntetésével az érdekérvényesítés  

utolsó lehetősége is  megszűnik,  bár  eddig sem vették figyelembe a 80%-os adófizető  

réteg  véleményét.”  Ismét  az  1989-es  parlamenti  felszólalásból  idézve,  amit  az  akkori  

„szakértők” lesöpörtek! Talán még most is ők a szakértők?

Eredményeként  ma a  kormány olyan  kamarákkal  tárgyal  melyeket  elhagyott  a  tagság 

mivel  vezetőik  az  elmúlt  12  év  alatt  nem  álltak  ki  jogaik  visszaszerzéséért.  Egymást 

megválasztó vezetőkből állnak, egyesek családi vállalkozásként működnek.  Elképesztő, 

hogy a turisztikai államtitkár egyben a budapesti kamara elnöke is! Egy demokráciában a 

vállalkozói  önkormányzat  vezetője  nem  lehet  állami  alkalmazott  is,  mert  ez 

összeférhetetlen az önkormányzatisággal!  Eddig is volt ilyen az érdekegyeztetésben!

   Tisztelt  Miniszter  úr!  Megpróbáltam  ismét  érzékeltetni  Önnel,  milyen 
következményekkel  jár  az  amikor  a  szociális  konzultáció  úgy  működik,  hogy  a 
véleményünket ál-demokratikusan ugyan kérik, de soha nem hallgatják meg!
Úgy  érzem  megérett  az  idő  arra,  hogy  a  húsz  éve  szisztematikusan  mellőzött 
kontraszelektált szakértelmet végre meghallgassák. Ezért újra kérem a találkozást 
Önnel!
Válaszát várva tisztelettel üdvözli:

Károvits Tamás
2011-05-23

UI:
Tájékoztatom  Miniszter  Urat,  hogy  türelmünk  végére  értünk,  mert  mi  nem 

frakciófegyelemből  élünk!  Ezért  levelemet elküldöm Miniszterelnök Úrnak is  és minden 

úgymond jobboldali sajtónak, TV-nek! Meglátjuk, hogy működik a sajtószabadság!
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